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Protokół Nr 1 
z posiedzenia Komisji BudŜetu i Finansów Rady Miejskiej w Więcborku,  

odbytego w dniu 13.12.2010r. 
 
 
 
Posiedzenie odbyło się w salce narad Urzędu Miejskiego w Więcborku. 
 
 
Spotkanie trwało od godz. 13:00 – 15:50. 
 
Obecność według załączonej listy obecności. 
 
Spoza Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 
 
1. Przewodniczący Rady Miejskiej   - Józef Kujawiak 
2. Burmistrz Więcborka    - Paweł Toczko 
3. Sekretarz Gminy     - Renata Jesionowska – Zawieja 
4. Skarbnik Gminy     - Władysław Rembelski 
5. Redaktor „Krajeńskich Zeszytów  

Historycznych”     - Leszek Skaza 
6. Redaktor „Wiadomości Krajeńskich”  - Robert Środecki 
 
Rozpoczynając spotkanie Przewodniczący Komisji p. Henryk Szwochert stwierdził quorum, 
powitał wszystkich obecnych  na sali obrad, po czym zaproponował by w pierwszym punkcie 
obrad dokonany został wybór Wiceprzewodniczącego Komisji. Jako pierwszy wysunął na tą 
funkcję kandydaturę p. Waldemara Kuszewskiego, który wyraził zgodę na kandydowanie.  
 
Więcej kandydatur nie zgłoszono, więc przystąpiono do głosowania. 
 

Za kandydaturą p. Kuszewskiego głosowało      - 10 radnych 
Wstrzymał się od głosu    - 1 radny 

 
Wiceprzewodniczącym Komisji BudŜetu I finansów Rady Miejskiej w Więcborku został  
p. Waldemar Kuszewski. 
 
W kolejnej części obrad Przewodniczący Komisji przekazał głos Skarbnikowi Gminy  
p. Władysławowi Rembelskiemu, który omówił załoŜenia projektu budŜetu Gminy Więcbork 
na 2011 rok 
 
1. Dochody budŜetu gminy planuje się w wysokości 32.379.484,41 zł. 
2. Dokonuje się podziału dochodów ogółem na: 

− dochody bieŜące      – 31.284.328,00 zł. 
− dochody majątkowe     –   1.095.156,41 zł., w tym: 

− dotacje i środki przeznaczone na inwestycje  –        783.656,41 zł. 
− dochody ze sprzedaŜy majątku    –        311.500,00 zł. 

 
1. Wydatki budŜetu gminy planuje się w wysokości 34.958.168,40 zł. 

2. Dokonuje się podziału wydatków ogółem na: 
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− wydatki bieŜące      – 31.181.826,44 zł. 

− wydatki majątkowe      –   3.776.341,96 zł. 

3. W wydatkach bieŜących wyodrębnia się: 

− wydatki jednostek budŜetowych    – 21.221.742,22 zł. 

− wynagrodzenia i składki od nich naliczone  –      15.461.142,21 zł. 

− wydatki związane z realizacją ich statutowych zadań –   5.760.600,01 zł. 

− dotacje na zadania bieŜące     –   1.015.074,00 zł. 

− świadczenia na rzecz osób fizycznych   –   7.724.410,22 zł. 

− wydatki na programy finansowane z udziałem środków o których mowa w art. 5 ust. 
1 pkt. 2 i 3      –       34.600,00 zł. 

− wydatki na obsługę długu    –   1.186.000,00 zł. 

4. W wydatkach majątkowych wyodrębnia się: 

− inwestycje i zakupy inwestycyjne   –  3.776.341,96 zł. 

5. Wydatki na programy i projekty realizowane ze środków pochodzących z funduszy 
strukturalnych i Funduszu Spójności w wysokości 1.845.980,79 zł.  

 
1. Deficyt budŜetu gminy w wysokości 2.578.683,99 zł, zostanie pokryty przychodami 

pochodzącymi z: 
1) zaciągniętych kredytów                   - 2.007.896,99 zł, 
2) zaciąganych poŜyczek z WFOŚiGW w Toruniu w kwocie       -  570.787,00 zł, 

2. Przychody budŜetu w wysokości 5.005.342,99 zł, rozchody w wysokości 2.426.659,00 zł, 
zgodnie  

W budŜecie tworzy się rezerwy: 
1) ogólną w wysokości                                                              - 80.000 zł, 
2) celową na zadania kryzysowe w wysokości                                - 20.000 zł, 
 
1. Ustala się dochody w kwocie 155.000 zł z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaŜ 

napojów alkoholowych oraz wydatki w kwocie 135.000 zł na realizację zadań 
określonych w gminnym programie profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych, oraz zwalczania narkomanii w kwocie 20.000 zł. 

 
1. Plan przychodów i wydatków w łącznej kwocie (zbiorczo), dla:  

1) zakładów budŜetowych: przychody – 1.689.410,00 zł, wydatki – 1.689.010 zł, 
zgodnie  

1. Dotacje przedmiotowe dla Administracji Zasobów Komunalnych w Więcborku (zakład 
budŜetowy): z tytułu dopłaty do czynszu           –  3.074,00 zł, 

2. Dotacje podmiotowe dla: 
1) gminnych instytucji kultury na łączną kwotę       – 813.000,00 zł,  
zgodnie  
2) Dotacje celowe na zadania własne gminy realizowane przez podmioty i nienaleŜące do 

sektora finansów publicznych na łączną kwotę – 199.000,00 zł.  
 
Limity zobowiązań z tytułu kredytów i poŜyczek zaciąganych na: 
1) sfinansowanie przejściowego deficytu budŜetu        - w kwocie 900.000,00 zł; 
2) sfinansowanie planowanego deficytu budŜetu      - w kwocie 2.578.683,99 zł; 
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3) spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu zaciągniętych poŜyczek i kredytów
                     - w kwocie 2.426.659,00 zł. 

 
Fundusz sołecki w wysokości 274.266,30 zł. 
 

Plan wydatków na zadania inwestycyjne w roku 2011 o bejmuje: 

Dział Rozdział Paragraf Treść Warto ść 

600     Transport i ł ączność 2 465 853,17 

  60014   Drogi publiczne powiatowe 806 052,00 

    6300 
Dotacja celowa na pomoc finansową udzielaną między 
jednostkami samorządu terytorialnego na dofinansowanie 
własnych zadań inwestycyjnych i zakupów inwestycyjnych 

806 052,00 

      Budowa ronda na ulicy Gdańskiej 751 052,00 

      Przebudowa drogi powiatowej nr 1125 C relacji Sypniewo - 
Borzyszkowo na odcinku Lubcza - Borzyszkowo 55 000,00 

  60016   Drogi publiczne gminne 1 659 801,17 

    6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 284 673,17 

      Budowa chodnika w Sypniewie 17 500,00 

      Budowa chodnika w Śmiłowie 9 055,17 

      
Modernizacja dróg wiejskich: Adamowo, Pęperzyn, Runowo, 
Witunia, Borzyszkowo, Sypniewo, Dalkowo, Górowatki, 
Zabartowo, Zakrzewska Osada 

123 118,00 

      Przebudowa ul. Tartacznej wraz z chodnikiem w Więcborku o 
nawierzchni z kostki brukowej 135 000,00 

    6057 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 456 466,82 

      Budowa drogi gminnej wraz z odwodnieniem w obrębie ulic 
Kazimierza Wielkiego i Bolesława Chrobrego w Więcborku 213 627,00 

      Rewitalizacja miasta Więcbork 242 839,82 

    6059 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 918 661,18 

      Budowa drogi gminnej wraz z odwodnieniem w obrębie ulic 
Kazimierza Wielkiego i Bolesława Chrobrego w Więcborku 875 807,00 

      Rewitalizacja miasta Więcbork 42 854,18 

700     Gospodarka mieszkaniowa 126 000,00 

  70005   Gospodarka gruntami i nieruchomościami 126 000,00 

    6060 Wydatki na zakupy inwestycyjne jednostek budŜetowych 126 000,00 

      Wykup gruntów 126 000,00 

750     Administracja publiczna 62 500,00 

  75023   Urzędy gmin (miast i miast na prawach powiatu) 62 500,00 

    6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 62 500,00 

      Informatyzacja Urzędu Miejskiego w Więcborku 52 500,00 

      
Opracowanie dokumentacji technicznej i adaptacja budynków 
gospodarczych na zaplecze socjalno – warsztatowe Urzędu 
Miejskiego w Więcborku 

10 000,00 

754     Bezpiecze ństwo publiczne i ochrona przeciwpo Ŝarowa 12 600,00 

  75412   Ochotnicze straŜe poŜarne 12 600,00 

    6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 8 000,00 
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      Adaptacja budynku gospodarczego na remizę dla OSP 
Runowo Kr. 8 000,00 

    6060 Wydatki na zakupy inwestycyjne jednostek budŜetowych 4 600,00 

      Zakup garaŜu dla OSP w Lubczy 4 600,00 

801     Oświata i wychowanie 436 252,79 

  80101   Szkoły podstawowe 436 252,79 

    6057 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 327 189,59 

      Termomodernizacja budynków placówek oświatowych na 
terenie Gminy Więcbork 327 189,59 

    6059 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 109 063,20 

      Termomodernizacja budynków placówek oświatowych na 
terenie Gminy Więcbork 109 063,20 

900     Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 571 452,00 

  90001   Gospodarka ściekowa i ochrona wód 562 452,00 

    6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 562 452,00 

      Opracowanie dokumentacji technicznej oraz budowa 
kanalizacji sanitarnej na ul. Brzozowej w Więcborku 64 000,00 

      
Opracowanie dokumentacji technicznej oraz budowa 
kanalizacji sanitarnej z przyłączami w ul. Starodworcowej i 
części ul. Gdańskiej w Więcborku 

498 452,00 

  90004   Utrzymanie zieleni w miastach i gminach 9 000,00 

    6060 Wydatki na zakupy inwestycyjne jednostek budŜetowych 9 000,00 

      Zakup kosiarki samojezdnej 9 000,00 

921     Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 97 084,00 

  92109   Domy i ośrodki kultury, świetlice i kluby 97 084,00 

    6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 97 084,00 

      Przebudowa, remont i doposaŜenie świetlic wiejskich na 
terenie Gminy Więcbork – II etap 97 084,00 

926     Kultura fizyczna i sport 4 600,00 

  92695   Pozostała działalność 4 600,00 

    6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budŜetowych 4 600,00 

      Budowa boiska sportowego we wsi Jastrzębiec 4 600,00 

Razem 3 776 341,96 

 
Po przedstawieniu przez Skarbnika danych projektu budŜetu, Przewodniczący Komisji 
otworzył dyskusję w przedmiotowym temacie. 
 
Radna GraŜyna Sowińska zgłosiła pytanie dotyczące planowanego zadania inwestycyjnego 
budowy drogi na ulicy Kazimierza Wielkiego i   Bolesława Chrobrego. Pierwotnie zadanie to 
obejmowało równieŜ ulicę Władysława Łokietka, zatem oznacza to, Ŝe ta ulica „wypadła”  
z planu?  
 
Aby wyjaśnić ta wątpliwość burmistrz Więcborka udał się do Kierownika Referatu Inwestycji 
/…/ 
 
Radna Sowińska pytała ponadto czy w niewielkiej kwocie zadania pn. „Opracowanie 
dokumentacji technicznej oraz budowa kanalizacji sanitarnej na ul. Brzozowej w Więcborku” 
mieści się teŜ budowa tej kanalizacji? 
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Skarbnik potwierdził, Ŝe tak. Dodał przy tym, iŜ jest to mała kwota, a przygotowując projekt 
kontaktował się w tej kwestii z wykonawcami i znalazł się taki, który wcześniej juŜ 
wykonywał tego typu zadanie dla Gminy. W drodze wyjątku zgodził się on za taką kwotę tej 
budowy podjąć. W tym przypadku wykonanie będzie moŜna zlecić z wolnej ręki. Drugi  
z wykonawców podał kwotę wykonawstwa 250.000,00 zł. JeŜeli natomiast wykonawca, który 
zaoferował wykonanie prac za kwotę ujętą w projekcie wycofa się, prawdopodobnie zadanie 
to nie będzie wykonane. 
 
W tym miejscu Burmistrz wyjaśnił, Ŝe na ulicy Łokietka przewidziane jest wykonanie samego 
odwodnienia bez połoŜenia nawierzchni. 
 
Radny Waldemar Kuszewski zauwaŜył, Ŝe w projekcie budŜetu Gminy na 2011 rok nie 
uwzględniono wykonania nawierzchni drogi dojazdowej i parkingu przy więcborskim 
Przedszkolu, natomiast to co dzieje się tam w okresie jesiennym podczas obfitych opadów 
deszczu, czy okresie zimowym przy roztopach, nie moŜe być dłuŜej tolerowane. Dojście 
dziecka „suchą nogą” do Przedszkola jest  nierealne / zalany chodnik od ulicy Gdańskiej/. Jest 
to teren i droga gminna, i zadanie to winno zdaniem radnego zostać wykonane w roku 2011. 
Cały teren liczy ok. 800m, ale moŜna byłoby chociaŜ utwardzić polbrukiem  teren  do końca 
przedszkola – 400m zamykając zadanie kwota 40.000,00 zł. Gmina zadbała o otoczenie 
wokół więcborskiego Gimnazjum, a temat przedszkola umknął, dlatego teŜ radny uwaŜał, Ŝe 
w roku 2011 te prace naleŜy wykonać.  
 
Skarbnik Gminy powiedział, Ŝe budowa chodnika przy Przedszkolu była rozwaŜana, jednakŜe 
z uwagi na fakt, Ŝe Gmina nie moŜe zwiększać wydatków zarówno inwestycyjnych, jak  
i bieŜących nawet o 1,00 zł, tej moŜliwości nie było. Zgodnie jednak z tym, co powiedział 
wcześniej, na końcu roku przewiduje wystąpienie wolnych środków na koncie  
w związku z czym jeŜeli wystąpi, zgodnie z przewidywaniami, zadłuŜenie ok. 1.000.000,00 
zł, zadanie to będzie moŜna ująć w planach inwestycyjnych na 2012 rok. 
 
Przewodniczący Komisji wyraził zadowolenie, iŜ w planach ujęta została budowa kanalizacji 
na ulicy Brzozowej, jednakŜe bardziej zaniepokojony jest fatalnym stanem ulicy Lipowej po 
której cięŜko jest przejść, nie mówiąc juŜ o przejechaniu samochodem. Czy istnieje 
moŜliwość połączenia zadań, tym bardziej, Ŝe jest to odcinek o długości mniejszej niŜ1km. 
 
Jest to koszt rzędu 300.000,00 zł i nie widzę takiej moŜliwości – stwierdził Skarbnik Gminy. 
 
UwaŜam zatem, Ŝe wpierw naleŜałoby uporządkować ulicę Lipową – powiedział 
Przewodniczący Komisji.   
 
Radny Grabinski uznał, Ŝe jeŜeli coś chce się wykonać, to naleŜy, to przemyśleć i realizować 
zamierzenia kierując się słuszną argumentacją. 
 
Burmistrz wskazał, Ŝe chcąc coś zrobić trzeba wpierw znaleźć na to środki. MoŜna to robić na 
zasadzie wyboru „mniejszego zła” tj. znaleźć inwestycję z której moŜna byłoby zrezygnować. 
Wpierw jednak naleŜałoby sprawdzić, czy ulica Lipowa ma wykonaną dokumentację, bo 
wykonanie jej teŜ stanowi i czas, i koszt. 
Skarbnik powiedział, Ŝe na pewno takiej dokumentacji nie ma. 
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Burmistrz obiecał, Ŝe  wspólnie ze Skarbnikiem postara się poszukać środków chociaŜby na 
wykonanie dokumentacji. 
 
Radny Kuszewski ponownie zabierając głos mówił, Ŝe przeglądając budŜet zauwaŜył to  
o czym mówił Skarbnik, a mianowicie spadek wydatków. Spadek ten jednak,  
w poszczególnych działach, spowodowany jest znacznie mniejszą ilością planowanych na rok 
2011 inwestycji tzn. inwestycji tych przewidzianych jest mniej niŜ w roku bieŜącym. Nie 
mniej w projekcie radny doszukał się działów i paragrafów w których z łatwością, bez 
zwiększania wydatków bieŜących moŜna znaleźć 40.000,00 zł na wspomniany przez niego 
parking przy Przedszkolu. Dotyczy to np. działu 750 rozdziału 75023 paragraf 4210 tj. zakup 
materiałów – w roku 2010 wydatki planowane były tu  w kwocie 95.000,00 zł na 2011 kwota 
ta wynosi 158.000,00 zł, czyli w tym paragrafie w roku 2011 jest  63.000,00 zł więcej.  
W dziale 750 rozdziale 75022 paragraf  / Rada Miejska / w paragrafach: 4300 i 4410 i 4700, 
jak co roku są planowane środki, które i tak nie są wykorzystywane i tu moŜna byłoby 
wygospodarować kolejne 3.000,00 zł / po 1.000,00 zł z kaŜdego paragrafu /. Poza tym radny 
zgłosił póki co wolny wniosek, który przejść mógłby wolą większości radnych, dotyczący 
podjęcia uchwały, która zmniejszałaby diety radnych / chociaŜby na rok 2011/  
o 50 %, a środki w ten sposób wygospodarowane / ok. 65.000,00 zł / moŜna byłoby 
przeznaczyć na inwestycje. 
 
Radny Szymon Grabinski a propos rozdziału 75022 i 75023, pytał w jaki sposób zakupywane 
są przez Urząd materiały eksploatacyjne do komputerów / kwota w projekcie 57.500,00 zł /. 
Powszechnie wiadomo, Ŝe przetargi ogłaszane na tego typu rzeczy obniŜają koszt zakupu, ale 
osobiście nie widział, by Urząd trakowe przetargi organizował. Zastanawiająca jest teŜ kwota 
17.500,00 zł za usługi internetowe. Inne jednostki potrzebują  na ten cel 2.000,00 zł – 
3.000,00 zł, a Gmina potrzebuje aŜ 17.500,00 zł. Radny chciał równieŜ wiedzieć ile 
faktycznie wynoszą koszty podstawowych materiałów  / dot. rozdziału 75022 /. Co prawda 
radny jest dopiero na trzecim spotkaniu radnych i sporo juŜ materiałów otrzymał, ale być 
moŜe warto byłoby w tej kwestii zastanowić się na zakupem sprzętu komputerowego dla 
urzędników, który w perspektywie czterech lat przyniesie wymierne oszczędności. 
 
W tym miejscu głos zabrał Przewodniczący RM, który wcześniej rozdał radnym  - członkom 
Komisji wykonane przez siebie zestawienie wielkości uzyskanych diet przez radnych gmin 
Powiatu Sępoleńskiego w latach 2007 - 2009. Z materiałów tych, zdaniem p. Kujawiaka jasno 
wynika, Ŝe radni Więcborka otrzymują najniŜsze diety. Nie był teŜ zatem przekonany, czy 
akurat w dietach radnych zasadnym jest szukanie oszczędności. 
 
Radna GraŜyna Sowińska odnosząc się do wypowiedzi przedmówcy, wskazała iŜ  porównała 
diety radnych do swojej osobistej płacy – jest to w przybliŜeniu dniówka w wysokości  
100,00 zł. jeŜeli średnio radny nie zajmujący Ŝadnego stanowiska otrzymuje dietę  
w wysokości 550,00 zł, to stanowi ona 5,5 dniówki. Pytanie, czy rzeczywiście radny spędza 
tyle czasu w Radzie? 
 
Radny Ireneusz Balcer stwierdził, Ŝe jego stanowisko w sprawie diet jest niezmienne i nie 
zmieni się przez następnych kilka lat. JeŜeli p. Kuszewski proponuje 50 % niŜszą dietę, tak 
dla niego moŜe ona zostać obniŜona o 100% i moŜe pracować jako radny społecznie, ale 
wówczas wszystkie posiedzenia Komisji i sesji RM niech będą organizowane w soboty. 
Wówczas Urząd Miejski będzie musiał zapłacić urzędnikom za nadgodziny. 
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Niekoniecznie, moŜna tu zastosować np. ekwiwalent w postaci dni wolnych – stwierdził 
radny Grabinski. 
 
JeŜeli ktoś pracuje w firmie prywatnej, czy prowadzi jakiś zakład, to mówiąc szczerze ta dieta 
i tak nie rekompensuje tego, co my w danym dniu pracy stracimy – radny Balcer. 
 
Radny Kuszewski podkreślił, Ŝe zgadza się z tym co przedstawiał Przewodniczący RM i nie 
podwaŜa tych danych. Zamysłem jego wniosku było wskazanie faktu, iŜ są moŜliwości 
znalezienia pieniędzy  na coś, co w gminie jest potrzebne i naleŜy to wykonać. W projekcie 
budŜetu na 2011 rok, poza tym, Ŝe inwestycje są mniejsze niŜ w roku 2010 i oprócz tego, Ŝe 
wydatki i wynagrodzenia zarządzeniem burmistrza zostały  na tym samym poziomie, nie 
widać Ŝadnych innych ruchów, które miałyby spowodować jakieś oszczędności, a o których 
mowa była wielokrotnie w poprzedniej kadencji. Wracając zaś do zestawienia 
przygotowanego przez Przewodniczącego RM moŜna postawić pytanie, dlaczego nie pokusił 
się on o takie porównanie w temacie zadłuŜenia wymienionych gmin, a mógłby być to jakiś 
kontrargument do tego co zostało przedstawione. Cyt.: „jesteśmy gminą, która jest w takiej,  
a nie innej sytuacji i naleŜy szukać kaŜdego grosza” – koniec cytatu. Zatem tylko zdejmując  
z poszczególnych paragrafów po 1.000,00 zł, czy 1.500,00 zł moŜna znaleźć potrzebne 
40.000,00 zł, 80.000,00 zł na inwestycję wskazana przez radnego. JeŜeli są inne propozycje 
osiągnięcia tego celu to radny jest oczywiście „za”. 
 
Przewodniczący RM w odpowiedzi uznał, Ŝe  na pewno są moŜliwości, by te 40.000,00 zł 
znaleźć bez uszczerbku i wykonywaniu jakiś radykalnych posunięć, czy poświęceń. JeŜeli zaś 
chodzi o zadłuŜenie, to osobiście mógłby zadać pytanie, czy w gminie która ma 7 %,  
czy 10 %  zadłuŜenia, kierownictwo rzeczywiście postępowało właściwie ? Jego zdaniem nie. 
Gdyby bowiem ta gmina zwiększyła zadłuŜenie o 2.000.000,00 zł, to w ramach Programu 
„Rozwoju Obszarów Wiejskich” mogłaby skanalizować dwie wsie wielkości Sypniewa  
i wydać te 2.000.000,00 zł, uzyskując z zewnątrz 6.000.000,00 zł wykonując całość za kwotę 
8.000.000,00 zł. Cz zatem moŜna uznać za sukces tej Gminy nie wykorzystanie środków 
zewnętrznych - unijnych, które są do wykorzystania ? 
 
Nie chciałbym się w tej chwili wdawać w dyskusję na temat zadłuŜenia, powiedziałem to 
tylko z uwagi na to co Pan przedstawił, widzę, Ŝe spodziewał się Pan takiej propozycji – czyli 
myślimy podobnie – mówił p. Kuszewski 
 
Tak o podobnych problemach, ale mamy trochę inne stanowisko – odpowiedział 
Przewodniczący RM. 
 
Nie chce iść w tym kierunku co zostało zrobione, bo ja powiedziałem - inwestycje  „tak”, 
„nie”  przejadanie pieniędzy, a 1.400.000,00 zł zostało w tym roku „przejedzone” 
niepotrzebnie. Dlatego teŜ proponuję kilka zmian w konkretnych paragrafach. Natomiast 
mogę podać jako wniosek formalny zmianę uposaŜenia – diet, zmniejszenie ich na rok 2011 
o 50 %, jaki będzie los tego wniosku to juŜ co innego. Podanie tego wniosku to nie kwestia 
„umartwiania się”, bo kaŜdy z nas czy ma tą dietę, czy jej nie ma, ma się o co martwić.  
Osobiście widzę konkretne przeznaczenie wskazanych środków, 40.000,00 zł to połowa 
wartości tej inwestycji, a jeŜeli znajdzie się więcej, moŜna wykonać całość – powiedział 
radny Kuszewski. 
 
Przewodniczący Komisji zapytał o zasady wypłacania diet radnym. 
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Przewodniczący RM wyjaśnił, Ŝe istnieje regulamin – konkretna uchwała określająca te 
zasady. Przy okazji zdementował pogląd, Ŝe ilość Komisji wpływa na wysokość diety  
w danym miesiącu, poniewaŜ niezaleŜnie od ich częstotliwości wysokość diety jest stała,  
z tym Ŝe kaŜda nieobecność pomniejsza wartość diety o 20 % , a minimum jakie winien 
uzyskać radny to kwota  nieco ponad dwieście złotych / radny poza posiedzeniami równieŜ 
moŜe reprezentować radę /. 
 
Przewodniczący Komisji uznał te zasady za rozsądne, z tym Ŝe w przypadku nie 
uczestniczenia w Ŝadnej Komisji dieta  nie powinna być wypłacona. 
 
Takie sytuacje się nie zdarzają – powiedział Przewodniczący RM. 
 
Radny Stanisław Piłka powiedział, Ŝe jeŜeli większość radnych zadecyduje , by diety obniŜyć 
skłonny jest na to przystać. Przypomniał, Ŝe temat ten wywołany został juŜ podczas 
poprzedniej kadencji, a on sam przez jakiś czas przekazywał dietę na określony cel i nawet 
jeŜeli zostanie ona zmniejszona to będzie funkcję radnego sprawował naleŜycie. Zastanawiał 
się jednak jak postrzegany będzie radny wykonujący swoją funkcję np. za 50,00 zł? NaleŜy 
przyjrzeć się innym działom i moŜliwością znalezienia tam brakujących środków. 
 
Radny Balcer z kolei zauwaŜył, Ŝe przez kilka lat pracował na ulicy Gdańskiej  
współpracował z dyrekcją Przedszkola i wie jak ten parking przy Przedszkolu wygląda. 
Problem tam stanowi obecnie brak właściwego odśnieŜania i tworzące się w związku z tym 
błoto. Podał tu przykład dzieci z Pęperzyna II, które idą do szkoły w koleinach błota, bo 
chodnik kończy się 150m od drogi. Tego typu potrzebnych inwestycji jest duŜo, natomiast 
przy Przedszkolu jest w miarę utwardzony plac i pozostaje tu jedynie kwestia właściwego 
odśnieŜania zanim rano na parkingu pojawia się pierwsze samochody. 
 
Jestem w stanie się zgodzić, Ŝe potrzebne jest tam właściwe odśnieŜanie, ale kolega Irek zdaje 
sobie chyba sprawę jak ten teren jest ukształtowany – nie ma tam odcinka prostego, są dziury 
i jeŜeli nawet przejedzie tam sprzęt odśnieŜający, to nie wie na ile ten  śnieg został usunięty. 
Poza tym cięŜko byłoby słuŜbom oczyszczającym w okresie jesiennych opadów, łopata ten 
nadmiar wody usuwać. WjeŜdŜam na ten plac codziennie i naprawdę widzę jak to 
funkcjonuje. Nie wskazuje tu, Ŝe jest to jedyna i najwaŜniejsza inwestycja w gminie, ale 
podkreślam fakt potrzeby wykonania takiego zadania w mieście, w miejscu gdzie przewija się 
codziennie spora grupa dzieci. Kwotę inwestycji, o której mówisz, moŜemy poszukać  
w budŜecie. Ja Mówię o konieczności wykonania danej inwestycji i na odpowiedź, Ŝe nie ma 
na nią środków, wskazuję w budŜecie konkretne źródła jej pokrycia, i chciałbym aby ta 
właśnie inwestycja znalazła się w budŜecie na kolejny rok – mówił radny Waldemar 
Kuszewski. Kontynuując wypowiedź radny pytał skąd w projekcie budŜetu w dziale 600 
rozdział 60016 paragraf 4010 / wynagrodzenia osobowe / wzrost o kwotę 14.000,00 zł w 
porównaniu do roku 2010. 
 
Jest to wzrost w stosunku do projektu na 2010 rok, a wynika z faktu, iŜ planowano 7 osób,  
a jest 9 osób. Pierwotnie planowano zmniejszenie pracowników o trzy osoby, a zmniejszono 
tylko o jedną osobę – Skarbnik Gminy. 
 
Dlaczego o jednego, nie o trzech ? – pytał Przewodniczący Komisji 
Burmistrz odpowiedział, Ŝe prowadzony wówczas przez gminę zakres prac nie pozwalał na 
zmniejszenie liczebności brygady remontowo budowlanej UM. W tej chwili pracownicy ci 
będą wykonywali część prac zleconych na rzecz szkół, a poza tym są przymiarki, by 
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pracownicy tej brygady wykonywali zadania na rzecz AZK Dzięki temu moŜna przypuszczać, 
Ŝe ekipa ta zarobi na siebie, a dwoje tych pracowników będzie miało zatrudnienie. 
 
Przewodniczący Komisji zgodził się z tym, Ŝe wykonywanie prac własnym sumptem jest  
o wiele tańsze niŜ zlecanie ich firmom zewnętrznym, ale oby jakość wykonania w tym 
przypadku nie była gorsza. Przy odpowiednim dopilnowaniu wykonawców moŜna jednak 
liczyć na fachowość. Odnosząc się zaś do całości projektu budŜetu, a konkretnie do kwestii 
zadłuŜenia powiedział, Ŝe jak widać 55 % zadłuŜenia zostanie przekroczone w przyszłym 
roku, ale widać tu starania /wymuszone nowymi przepisami prawa /  w kierunku nie 
przekraczania granic moŜliwego zadłuŜenia. 18.000.000,00 zł, czy 19.000.000,00 zł jako 
kwota nie jest zdaniem p. Szwocherta tragiczne, ale jako procent zadłuŜenia jest wysoki  
i trochę niebezpieczny. Nie tyle jednak wielkość zadłuŜenia jest waŜna, co moŜliwości jego 
spłaty. Z projektu budŜetu, który przeglądał plan spłaty rat wydaję się realny i osobiście nad 
tym zadłuŜeniem „nie rozdzierałby szat”, tym bardziej Ŝe inwestycje na rok kolejny są 
znacznie mniejsze, a trochę juŜ zostało zrobione. JeŜeli chodzi o chodnik do przedszkola, to 
uwaŜa Ŝe nie potrzebne będzie wcale obniŜanie diet /chociaŜ jak radni tak zadecydują jest 
„za”/ poniewaŜ uwaŜa, Ŝe termomodernizacja placówek oświatowych przyniesie oszczędności 
chociaŜby na opale.  JeŜeli natomiast okaŜe się, Ŝe wydawane jest nadal tyle samo pieniędzy, 
to znaczyć, to będzie, iŜ pieniądze są „przejadane”. Powtórzył teŜ jeszcze raz, Ŝe jeŜeli padnie 
wniosek formalny o obniŜenie diet będzie głosował „za”.  Ostatecznie jednak wierzył, Ŝe 
Skarbnik wspólne z Burmistrzem znajdą w budŜecie 2011 roku wnioskowane 40.000,00 zł na 
Przedszkole i obędzie się bez sięgania do kieszeni radnych. 
 
Radna GraŜyna Sowińska dociekała jak wprowadzony program oszczędnościowy dotyczący 
oświetlenia ulic, ma się w stosunku do środków zabezpieczonych na ten cel w budŜecie?  
Z projektu budŜetu wynika, Ŝe pozostają w takiej samej wysokości, jak planowane na rok 
bieŜący. Czy ten fakt związany jest ze wzrostem cen, czy teŜ jeszcze nie planuje się tych 
oszczędności? 
 
Burmistrz odpowiedział, Ŝe oszczędności są planowane, ale plan uwzględnia wzrost cen 
energii, który co roku jest znaczny. Zaznaczył jednak, Ŝe nie wszędzie zostały jeszcze 
wymienione zabezpieczenia. Miedzy innymi nie wymieniono mocy zamówionej na Osiedlu 
Piastowskim, dlatego Ŝe potem za kaŜdy dołoŜony kilowat trzeba byłoby płacić dodatkowo 
niemałe pieniądze.  
 
Pozostając w temacie oszczędności kosztów energii radny Szymon Grabinski zastanawiał się 
czy traktować jako zabieg przedwyborczy fakt całonocnego oświetlenia odcinka drogi od 
ulicy Strzeleckiej do strzelnicy na plaŜy miejskiej. Pytanie dlaczego? MoŜna przy tego typu 
instalacjach, czy realizacjach zastrzec sobie zainstalowanie czujników, które np. po godz. 
22:00 powodowałyby gaśnięcie lamp, bądź teŜ zastosować czujniki włączające światło na 
ruch. Zgłosił tez sugestię dotyczącą zagospodarowania pracowników fizycznych UM. Bardzo 
często słyszy się o ich wątpliwym zaangaŜowaniu w pracę dlatego teŜ zasadnym byłoby, aby 
ktoś ich pracę rzeczywiście nadzorował i wykonywana była ona racjonalnie. Jako przykład 
niewłaściwego nadzoru podał montaŜ ozdób świątecznych w mieście z których część 
zawieszona jest krzywo i pali się tylko częściowo.  
 
Radny Stanisław Posieczek odnośnie oszczędności energii mówił, Ŝe w poprzedniej kadencji 
równieŜ rozwaŜano ten temat rozwaŜano. Taki zabieg nie byłby czymś zupełnie nowym, gdyŜ 
stosowany jest np. w Niemczech, gdzie większa część lamp o określonej godzinie jest 
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wyłączana  /oświetlenie katedr i kościołów jest wyłączane /. Warto zatem i u nas ten wariant 
rozwaŜyć. 
 
W tym miejscu Sekretarz Gminy p. Renata Jesionowska – Zawieja wyjaśniła wątpliwości co 
do wydatków dotyczących rozdziału 75023 paragrafu 4350 – informatyzacja w Urzędzie 
Miejskim. Wskazała tu, Ŝe na kwotę 17.500,00 zł składa się: 
- Internet w Urzędzie Miejskim – ok. 500,00 zł miesięcznie, 
- Opłaty za Internet w świetlicy w Runowie Krajeńskim / kontynuacja Programu „Kształcenie 
na Odległość/ -  
- abonament BIP – ok. 450,00 zł miesięcznie, 
- opłata domeny 
- strona WWW.  
- skrzynki mailowe 
- iPlus – 1.500,00 zł 
 
Radny Grabinski wskazał, Ŝe jeŜeli chodzi o  BIP  wiąŜe się ze spełnieniem pewnych 
wymogów prawnych, ale np. w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie poniesiono 
jednorazowy koszt załoŜenia BIP w kwocie 1.000,00 zł i miesięcznych opłat nie ma Ŝadnych. 
Obsługiwany jest on przez pracowników tejŜe jednostki, których dotyczy dana informacja 
bądź ma taki obowiązek w ramach godzin pracy. Domena w skali roku to jest ok. 40,00 zł,  
utrzymanie hostingu to teŜ w skali roku kwota ok. 50,00 zł – 60,00 zł. Natomiast skrzynka 
pocztowa zapewne jest na serwerach zewnętrznych / nie przechodzi to przez Urząd /. Dziwi 
teŜ wydawanie pieniędzy na łącza, które kosztują 500,00 zł – 600,00 zł .Są to, zdaniem 
radnego, tak niesamowite łącza, które mówiąc dosadnie pozwalają na  podłączenie Więcborka 
i ściąganie filmów. 
 
Radny Kuszewski kontynuując analizę projektu budŜetu pytał o dział 710 rozdział 71004 
paragraf 4170 stwierdzając, Ŝe w 2010 roku widniała tam kwota 62.600,00 zł, a na rok 2011 
zaplanowana jest kwota 95.000,00 zł, czyli wzrost o 32.000,00 zł. 
 
Skarbnik odpowiedział, Ŝe w tym paragrafie, w planie jest i tak o 100.000,00 zł za mało, ale 
będzie to prawdopodobnie pokryte przez firmę budującą wiatraki. Dział ten dotyczy planów 
zagospodarowania przestrzennego. To co jest ujęte w budŜecie, to jest to co Gmina ma 
obowiązek w budŜecie zabezpieczyć. 
 
Radny Kuszewski – dział 750 rozdział 75011 – Urzędy Wojewódzkie, zadania zlecone  
i finansowane przez Wojewodę. Radny Po raz kolejny zwraca na to uwagę, pytając dlaczego 
znowu dopłacamy 50.000,00 zł do zadania, które jest zadaniem zleconym. 
 
Skarbnik powiedział, Ŝe w tym przypadku jest podobnie jak w przypadku subwencji 
oświatowej, która teoretycznie powinna pokrywać wydatki związane z oświatą,  
a 2.500.000,00 zł co roku dopłacamy. We wskazanym przypadku rok ubiegły był rekordowy 
poniewaŜ w Urzędzie Stanu Cywilnego wykonany został remont. 
 
Z czego jednak wynika potrzeba dołoŜenia 50.000,00 zł, czy z tego Ŝe jest tam za duŜe 
zatrudnienie ? – dociekał radny Kuszewski.  
 
Skarbnik powiedział, Ŝe zatrudnione są tam 3 osoby / USC i Ewidencja Ludności /, rzadko 
tam bywa, ale jak jest raz na pół roku są tam nadal straszne kolejki. Związane jest to Ŝe 
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funkcjonowaniem na terenie Więcborka Szpitala i tym, Ŝe obsługiwany jest w związku z tym 
cały powiat plus Nakło i Mrocza / zgony, urodzenia dzieci /. 
 
Dział 852 rozdział 85203 paragrafy 4210- 7.000,00 zł na 2010 rok, na 2011 jest 56.000,00 zł, 
a w paragrafie 4260 – było 24.800,00 zł, a planowane jest 30.500,00 zł, co oznacza, Ŝe jest 
planowane o 56.000,00 zł więcej. 
 
Skarbnik - związane jest to ze zuŜyciem prądu. Zakupiono komputery i naleŜy się w związku 
z tym liczyć ze zwiększeniem poboru prądu. Rozdział ten jednak jest całkowicie pokrywany  
z pieniędzy Wojewody. 
 
Dział 900 rozdział 90003 w paragrafie 4170 – wynagrodzenia bezosobowe. W 2010 roku tego 
nie było w 2011 jest zaplanowane 9.000,00 zł. 
 
Skarbnik odpowiedział, Ŝe dotyczy to wyłapywania bezdomnych zwierząt. 
 
Radny Waldemar Kuszewski – dział 900 rozdział 90019 paragraf 4170 w roku 2010 kwota 
15.000,00 zł, w 2011 planowana kwota wynosi 26.000,00 zł. 
 
Dotyczy to przelewów redystrybucyjnych, które otrzymujemy z Urzędu Marszałkowskiego  
i mogą one być przeznaczone wyłącznie na ochronę środowiska. – paragraf 4210. Natomiast 
paragraf 4170 związany jest z programem opracowanym przez Urząd Miejski, a dotyczącym 
inwentaryzacji – usuwania wyrobów zawierających azbest / program przewidziany jest do 
roku 2032 / - wyjaśnił Skarbnik Gminy. 
 
Radny Kuszewski niejako podsumowując zaznaczył, Ŝe wskazał co najmniej kilka, czy 
kilkanaście paragrafów, które mogą stanowić źródło pokrycia dla wskazanej przez niego 
inwestycji. Ponadto zatrzymał się teŜ na rozdziale 85214 / pomoc społeczna/ budŜetu Gminy 
mówiąc, iŜ uchwalając budŜet na 2010 rok w tym właśnie rozdziale nastąpiły znaczne zwyŜki 
jeŜeli chodzi o wydatki, konkretnie w zadaniach własnych finansowanych z budŜetu Gminy 
tj. opał, obuwie, opłata za dzieci w przedszkolu , leczenie itd. Radny pytał wówczas  
o przyczyny wzrostu, ale jak widać z planu na 2011 nic takiego się nie stało, gdyŜ uległy one 
obniŜeniu i tak np. w opale było 30.000,00 zł, a teraz jest 27.000,00 zł, w obuwiu było 
10.000,00 zł, jest 8.000,00 zł, w leczeniu było 30.000,00 zł, jest 22.000,00 zł, w energii 
elektrycznej pomimo wzrostu cen było 45.000,00 zł, jest 24.000,00 zł. 
 
Tutaj Panie radny decyduje przede wszystkim kryterium dochodu i na obniŜenie środków 
złoŜył się w tym przypadku, między innymi, fakt wzrostu dochodów pewnej grupy osób, 
która automatycznie  nie kwalifikuje się do uzyskania pomocy. - Skarbnik Gminy. 
 
Radny Stanisław Piłka powracając do wykonania zadania wnioskowanego  przez radnego 
Kuszewskiego stwierdził, Ŝe powinno ono zostać wykonane. Jego zdaniem środki na ten cel 
powinny pochodzić z działu oświaty. Jak wynika z danych lat ubiegłych w tym dziale 
oszczędności są i nie ma potrzeby, by szukać ich gdzie indziej po 1.000,00 zł. Poza tym po to 
wykonano zadanie termomodernizacji placówek oświatowych, Ŝeby w perspektywie czasu 
przyniosło to oszczędności. 
  
Obecny na spotkaniu wiceprezes Krajeńskiego Stowarzyszenia Kulturalnego p. Leszek Skaza 
w imieniu Stowarzyszenia prosił radnych o zwiększenie, o kwotę 1.000,00 zł środków na 
Stowarzyszenia działające w sferze kultury. W roku bieŜącym kwota ta wynosiła 16.000,00 
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zł, w 2009 – 15.000,00 zł, a na rok 2011 pula ta jest na poziomie roku 2010. Dobrym 
zwyczajem jest sukcesywne zwiększanie tej kwoty, aby choć w jakimś procencie zbliŜyć się 
do porównywanego / chociaŜby w przypadku diet/ Sępólna Krajeńskiego, gdzie w tym roku 
na ten cel przeznaczono kwotę 30.000,00 zł. Prośbę motywował faktem rosnących kosztów 
wszelkiego rodzaju wydawnictw i organizacji imprez kulturalnych tj. tych rzeczy, którymi 
Stowarzyszenia działające w sferze kultury się zajmują. Proponował przy tym, by wskazaną 
kwotę  1.000,00 zł zdjąć z działu Promocja, gdyŜ pieniądze te i tak pozostaną w sferze 
promocji Więcborka. Dodał, ze wniosek ten został równieŜ złoŜony na posiedzeniu Komisji 
Oświaty, Kultury i Sportu poprzedniej kadencji, gdzie został zaopiniowany jednogłośnie 
pozytywnie. 
 
Skarbnik powiedział, Ŝe Burmistrz Więcborka przyjął załoŜenie, Ŝe wydatki bieŜące nie 
rosną. Nie został zwiększony w związku z tym ani budŜet Biblioteki Publicznej, nie dostały 
teŜ wszystkie inne stowarzyszenia, ale wszystkie wnioski które zostaną przedstawione  
i przegłosowane na Komisji Burmistrz przeanalizuje i podejmie stanowisko. Przypomniał teŜ 
ponownie, Ŝe budŜet Gminy po stronie wydatków nie moŜe być przekroczony nawet o 1,00 zł. 
jeŜeli jednak zrobi się ten wyjątek w stosunku do KSK naleŜy liczyć się z niezadowoleniem 
ze strony Biblioteki, Domu Kultury i innych Stowarzyszeń, którym nie zwiększono środków. 
   
Radny Piłka przypomniał, Ŝe Burmistrz wydzierŜawił Krajeńskiemu Stowarzyszeniu 
Kulturalnemu obiekt przy ulicy Rybackiej za przysłowiowa złotówkę, a dotychczas radni nie 
otrzymali informacji, czy coś się tam dzieje. Zapowiadano, Ŝe KSK będzie starało się 
pozyskać dodatkowe środki na promocję miasta i gminy, a teraz chce się by jeszcze zabrać  
z działu Promocji i dać KSK. Radny pytał więc cyt.: „czy Stowarzyszenie działa, czy tylko 
chciało działać ?” – koniec cytatu. 
 
Pan Skaza wyjaśnił, Ŝe wszelkie działania na terenie obiektu są uzaleŜnione od tego, czy 
Ministerstwo Kultury ogłosi odpowiedni konkurs. Do tej pory takowego nie ogłoszono, 
tłumacząc to kryzysem. JeŜeli jednak taki konkurs nie zostanie ogłoszony,  nie ma Ŝadnych 
szans na to, by cokolwiek tam zrobić. 
 
Radny Grabinski powiedział, iŜ z tego co wie tym obiektem zainteresowane było równieŜ 
Stowarzyszenie „ Lasy i Jeziora Krajeńskie”, które w tym właśnie obiekcie chciało utworzyć 
Punkt Informacji Turystycznej. Skoro zatem im się tej szansy nie dało, a przez cały rok w tym 
budynku nic się tam nie działo, moŜe naleŜałoby ogłosić konkurs, w ramach którego 
wyłoniono by ofertę korzystną zarówno dla Gminy, jak i jej mieszkańców. MoŜna teŜ  
w związku z tym, wzrost wnioskowanej kwoty uzaleŜnić od treści przedstawionej przez KSK 
oferty. Poza tym radny wskazał na znajdującą się w projekcie budŜetu kwotę 217.500 zł  na 
kruszenie, pytając na jakiej podstawie jest ona wyliczana.   
 
Są to wszelkie usługi związane z transportem Ŝwiru, gruzu. Od roku Gmina kupuje gruz 
budowlany i płaci za usługę jego kruszenia – Skarbnik Gminy. 
 
Czyli jest to usługa wykonywana na zewnątrz ? – radny Grabinski. 
 
Tak – Skarbnik Gminy. 
 
Czy Gmina kontroluje w jakiś sposób ile ton zostało przemielonych ? – radny Grabinski. 
 
Jest to wykonywane ale oczywiście wyrywkowo – powiedział Burmistrz. 
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Radny Grabinski powiedział, Ŝe poruszył ten temat, gdyŜ wielokrotnie czytał, iŜ w tej 
dziedzinie jest duŜa dowolność  i często róŜnie pomiędzy tym, co zostało przemielone, a tym 
co wykazuje wystawiona faktura, są ogromne. Pytał równieŜ, czy gmina rozwaŜała budowę 
drogi wewnątrzosiedlowej na Osiedlu Plebanka? Czy inwestycja ta jest moŜliwa do 
uwzględnienia w kolejnych budŜetach, czy teŜ jest to niewykonalne ? 
 
Burmistrz odpowiedział, Ŝe jeŜeli chodzi wspomnianą drogę, to naleŜy ona do Spółdzielni - 
ona jest w tym przypadku właścicielem gruntu. Na dzień dzisiejszy nie ma teŜ moŜliwości 
dofinansowania tego zadania.  
 
Radny Grabinski – Dział 710 rozdział 71035 cmentarze. Radny Pytał czy środki znajdujące 
się w tym dziale są środkami odrębnymi, czy teŜ są to środki na usługi wykonywane przez 
ZGK. 
 
Skarbnik odpowiedział, Ŝe są to usługi realizowane wyłącznie przez Gminę i dotyczą 
wszelkich drobnych remontów pomników publicznych / pomników Ŝołnierzy / na starym 
cmentarzu.  
 
Radny Grabinski ponownie zabierając głos odniósł się do działu Promocji pod adresem której 
słyszał wiele nieprzychylnych zarzutów. Liczył, Ŝe w roku kolejnym te planowane 39.000,00 
zł uda się wydać w miarę rozsądnie. Pytał teŜ, o moŜliwość zrealizowania projektu 
„Przymierza” dotyczącego Cmentarza Komunalnego, gdzie szczególnie podczas opadów bądź 
roztopów trudno jest się poruszać. Czy w tej kwestii, w perspektywie czasu, przewidywane 
jest przygotowanie jakiegoś projektu i wykonanie tam porządnego chodnika. 
 
Burmistrz wskazał, Ŝe problem jest tam usytuowanie drogi, która leŜy w dolinie. Temat 
analizowany był wspólnie z p. Szymonem Landowskim i juŜ wiadomo, Ŝe będzie tam 
problem z wykonaniem odwodnienia  terenu. Zamysł jest jednak taki, by boki alejek 
„okrawęŜnikować”, a same alejki wysypać kamyszkiem, który wchłonie nadmiar wody. 
Inwestycja wymaga jednak równieŜ środków, zatem jeŜeli pojawią się oszczędności na 
którymś z paragrafów, zadanie będzie mogło zostać zrealizowane. Gmina przymierzała się 
równieŜ do utwardzenia placu przez cmentarzem, ale okazało sie, Ŝe część tego placu jest 
własnością prywatną, a część naleŜy do Dróg Wojewódzkich i na razie plany te odłoŜono. 
 
Dział 754 – 10.000,00 zł – czy środki te przeznaczone są na nocne dyŜury Policji  
w Więcborku ? – pytał radny Grabinski.  
 
Burmistrz wyjaśnił, Ŝe w roku bieŜącym na terenie miasta wprowadzono dodatkowe dyŜury 
Policjantów za środki zabezpieczone na ten cel w budŜecie gminy. Celem było nie ściąganie 
w godzinach nocnych patrolu policji z terenu, do pilnowania awanturujących się osób 
nietrzeźwych w Policyjnej Izbie zatrzymań w Sępólnie Krajeńskim, a wykonywanie tej 
czynności przez policjanta w ramach przedmiotowych środków gminnych. Ponadto takowe 
dodatkowe patrole pojawiały się przy okazji większych imprez masowych organizowanych na 
terenie miasta. 
 
Na jakiej podstawie zatrudniani są psychologowie  w jednostkach gminnych np. w Opiece 
Społecznej – pytał radny Grabinski. 
 
 Na umowę zlecenie – odpowiedział Skarbnik Gminy. 
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Radny Mariusz Wobszal pytał, czy są prowadzone jakieś prace przygotowawcze odnośnie 
wybudowania chodnika we Wituni. Zasygnalizował przy tym problem jaki pojawił się  
z chwilą powstania tam stacji paliw i zwiększonych w związku z tym, ruchem samochodów. 
Wiadomo, Ŝe chodnik w tej części miasta jest planowany, pytanie jednak, czy zadanie to 
moŜe być przyspieszone? Budowa chodnika pod samym mostem jest zadaniem 
skomplikowanym, ale naleŜałoby chociaŜby w pierwszej kolejności pomyśleć o jego budowie 
Na odcinku od mostu w kierunku Wituni. 
 
Skarbnik odpowiedział, Ŝe projekt  na to zadanie jest wykonany i podpisana jest teŜ umowa 
wstępna ale brak jest środków na realizację. Generalnie jednak inwestorem zadania winien 
być Zarząd Dróg Wojewódzkich. Podpisano porozumienie w ramach którego Gmina 
Więcbork ma dać 60 % wartości inwestycji, a ZDW 40 %. Na dzień dzisiejszy Gminy na taki 
wydatek nie stać. Samo zajęcie pasa drogowego przy tej inwestycji kosztować będzie ok. 
70.000,00 zł.  
 
Burmistrz dopowiedział, Ŝe wspólnie z p. Szymonem Landowskim rozmawiali w tej sprawie 
z Dyrektorem ZDW. Chodzi tu o moŜliwość ominięcia przetargu i wykonaniu zadania  
w ramach tzw. Drogowej Inicjatywy Samorządowej w ramach której częściowo jako wkład 
własny Gmina mogłaby wliczyć pracę  - wykonanie zadania, a reszta materiału zakupiona 
zostałaby przez ZDW. RozwaŜano równieŜ wykonanie tego zadania etapami – wpierw 
newralgiczne punkty w ramach środków wygospodarowanych np. po przetargach, a potem 
sukcesywnie resztę. 
 
Radna GraŜyna Sowińska zgłosiła uwagę dotyczącą niewłaściwego sposobu odśnieŜania 
drogi pod wiaduktem. Mieszkańcy skarŜą się, Ŝe śnieg nie jest usuwany spod wiaduktu,  
a spychany na boki, co powoduje iŜ odcinek ten jest jeszcze raz tak niebezpieczny. Sugestia 
radnej było zwrócenie uwagi osobom zajmującym się odśnieŜaniem tego odcinka drogi  na 
ten właśnie aspekt.  
 
Radny Stanisław Piłka uznał, Ŝe  o pomoc w kwestii chodnika do Wituni naleŜałoby zwrócić 
się do radnych Sejmiku Wojewódzkiego z których jeden zasiada w Komisji Rolnictwa, drugi 
w Komisji BudŜetu. Być moŜe dzięki ich wsparciu łatwiej byłoby temat przeforsować. 
 
Radny Kazimierz Wilczyński poruszył sprawę więcborskiej strzelnicy pytając, czy jest juŜ 
gotowy projekt, czy teŜ moŜe jest w trakcie przygotowania, bo w projekcie budŜetu nie 
doszukał się takiej pozycji.  
 
Burmistrz odpowiedział, iŜ z tego co wie wykonanie projektu zlecone jest p. Mikickiemu  
z Sępólna Krajeńskiego , nie wie jednak na jakim etapie jest to wykonawstwo. 
 
Czy będzie on zapłacony z tegorocznych środków – radny Wilczyński. 
 
Prawdopodobnie tak – Burmistrz Więcborka. 
 
Radny Wilczyński mówił teŜ, Ŝe jego zdaniem i zdaniem członków Bractwa najlepszym 
umiejscowieniem strzelnicy byłby jednak Lasek Miejski. 
 
Burmistrz uwaŜał jednak, Ŝe strzelnica powinna zostać tam gdzie jest obecnie. 
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Przewodniczący Komisji podsumowując dyskusję uznał, Ŝe wszystkie wniesione podczas 
posiedzenia uwagi i wnioski winny zostać przeanalizowane przez Burmistrza i Skarbnika 
Gminy. Dotyczy to utwardzenia parkingu  i chodnika przy Przedszkolu w Więcborku, 
opracowanie projektu zadania na ulicy Lipowej, wykonanie chodnika do Wituni oraz 
zmniejszenie wydatków na eksploatację pewnych rzeczy. DuŜo uwag nie było , gdyŜ zdaniem 
Przewodniczącego, wszyscy zdają sobie sprawę, iŜ budŜet ten opracowany został na miarę 
moŜliwości wykonawczych. 
 
Radny Grabinski powrócił jeszcze do projektu budŜetu, do dział 710 rozdział 71004 i hasła – 
opracowanie planu zagospodarowania przestrzennego. Radny pytał, czy jest to plan 
wykonywany na  potrzeby stawiania wiatraków. 
 
Nie, tam tego nie ma, na wiatraki potrzebne jest jeszcze 100.000,00 zł i to prawdopodobnie 
jeŜeli inwestor zapłaci zrobimy jeszcze oprócz tego na wiatraki. To jak juŜ będzie decyzja, 
jako darowizna to zarówno po stronie dochodów, jak i wydatków zostanie przedstawione 
Radzie przez Burmistrza w zmianach w budŜecie – Skarbnik Gminy. 
 
Czy wyraŜamy zgodę na inwestycję pt. „ farma wiatraków”  - radny Grabinski.   
 
UwaŜam, Ŝe nie jest to najgorsze rozwiązanie. Musimy zadbać równieŜ o dochody Gminy. 
Odsyłam Pana, jeŜeli chodzi o skalę naszych dochodów do takiego dokumentu jakim jest 
Krajowa Strategia Rozwoju Regionalnego, gdzie nasz Powiat i Powiat Tucholski ma jeden  
z najgorszych wskaźników  jeŜeli chodzi o dochody i sytuację społeczno-ekonomiczną.  
Z racji tego, Ŝe nie mamy własnych terenów, nie mamy trasy krajowej, nie mamy gazu, Ŝeby 
moŜna było rozwinąć tutaj przemysł, ani połączenia z duŜymi aglomeracjami, jest to wydaje 
mi się jedyny sensowny sposób na zwiększenie tych dochodów  poprzez ta inwestycję – 
mówił Burmistrz. 
 
Radny Grabinski sugerował jednak, by przed podjęciem działań w przedmiotowym kierunku 
zdecydować się na przeprowadzenie analiz. Dwa stojące juŜ wiatraki powodują róŜne 
problemy techniczne związane z korzystaniem z urządzeń mieszkańcom osiedlonym  
w pobliŜu inwestycji nie mówiąc juŜ o hałasie towarzyszącym pracy wiatraków. NaleŜałoby 
równieŜ wziąć pod uwagę inne aspekty jak np. Koszt tego ekologicznego prądu, który 
prawdopodobnie będzie droŜszy dla zwykłego mieszkańca. Są to ogromne inwestycje dające 
gminie moŜliwość rozwoju, ale przed ich rozpoczęciem naleŜałoby pewne rzeczy dogłębnie 
przeanalizować, by w perspektywie nie Ŝałować podjętych decyzji. 
 
Nie jestem specjalistą od energii elektrycznej, ale na złe napięcie wpływa zła jakość sprzętu 
i instalacji. Zgadzam się jednak z Panem, Ŝe moŜemy jeszcze raz nad tematem się pochylić  
i jeszcze raz go przeanalizować – mówił Burmistrz. 
 
Radna GraŜyna Sowińska mówiła, Ŝe dziwi ją tłumaczenie, iŜ wiatraki nie pracują, bo są za 
słabe transformatory. PrzecieŜ zanim taką inwestycję się podejmuje wykonywane są róŜnego 
rodzaju uzgodnienia w tym przede wszystkim energetyczne, dokonywane przez osoby 
odpowiedzialne. Dziwią teŜ pojawiające się w prasie nowinki, Ŝe stacje transformatorowe na 
koszt gminy trzeba będzie zmieniać. 
 
Umowa przewiduje, Ŝe od 15 stycznia 2011 wiatraki zaczną funkcjonować normalnie – 
Burmistrz Więcborka. 
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Radny Ireneusz Balcer pytał o moŜliwości podniesienia uposaŜenia sołtysom. W tej chwili 
sołtys otrzymuje 100,00 zł na miesiąc plus procent od zebranych podatków. Na kwartał kwota 
ta wynosi 450,00 zł. Zdaniem radnego kwota 100,00 zł jest nie adekwatna do zakresu spraw  
i obowiązków jakim sołtys – aktywny sołtys musi podołać / rozmowy telefoniczne, częste 
wyjazdy, rozwoŜenie róŜnych zawiadomień itp./. Proponował, by miesięczna kwotę 100,00 zł 
podwyŜszyć do 200,00 zł. 
 
Radny Stanisław Piłka przyznał, Ŝe rzeczywiście to o czym mówił przedmówca jest 
odzwierciedleniem odczuć sołtysów. Rozwiązaniem byłoby teŜ zastosowanie odpisu nie tylko 
od zebranego przez danego sołtysa podatku, ale równieŜ od tego, który wpłynie do gminnej 
kasy.  
 
Szansa jest zawsze i w roku przyszłym musimy się nad tym problemem pochylić i zwiększyć 
ryczałt w ramach zaplanowanych na ten cel środków w budŜecie – powiedział Skarbnik. 
 
Radny Waldemar Kuszewski powiedział, Ŝe p. Balcer mówił o sołtysach, ale naleŜałoby się 
zastanowić co udało się zrobić w tym roku w świetlicach wiejskich. Świetlice te zostały 
wyremontowane, a dochodzą głosy, Ŝe mało się w nich dzieje. Wykonane remonty miały 
spowodować, by obiekty te tętniły Ŝyciem, by tam się coś działo – taki był sens i zamysł tej 
inwestycji, a teraz nie ma komu się poprowadzeniem tego zająć. Za 100,00 zł na kwartał nikt 
jednak takiej pracy się nie podejmie. 
 
Radna GraŜyna Sowińska powróciła do kwestii poruszanej w trakcie spotkania pytając, czy 
wpłyną formalny wniosek Stowarzyszenia „Lasy i Jeziora Więcborskie” o dzierŜawę obiekty 
na ulicy Rybackiej? 
 
Burmistrz powiedział, Ŝe wspominał o tym jeden z  załoŜycieli – p. Bondarczyk, ale gdyby 
taki wniosek wpłyną na pewno zostałby on poddany pod obrady Komisji. Zasugerował teŜ 
pewne rozwiązanie, a mianowicie uwaŜał, Ŝe nic nie stoi na przeszkodzie, aby przedmiotowy 
obiekt słuŜył obu stronom tj. i Stowarzyszeniu ‘ Lasy i Jeziora Więcborskie”, i Krajeńskiemu 
Stowarzyszeniu Kulturalnemu. Pozostaje w tym względzie jedynie kwestia dogadania się 
stron.  Proponował teŜ, by KSK przeanalizowało ta opcję. 
 
Pan Skaza odpowiedział, Ŝe KSK nigdy nie chciało zawłaszczyć tego obiektu tylko dla siebie. 
 
Na tym spotkanie zakończono. 
 
 
 

Przewodniczący Komisji 
                                                                                       BudŜetu i Finansów 
 
                                                                                      /-/  Henryk Szwochert 
  


